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وزیر ارتباطات عنوان کرد
 احتمال انحلال شورایعالی 

فناوری اطلاعات

در حالی که مقام معظم رهبری طی حکمی 
بر انحلال ش��وراهای عالی موازی ش��ورایعالی 
فضای مجازی تأکید کردند، وزیر ارتباطات  از 
برگزاری جلس��ه در این باره و احتمال انحلال 

شورایعالی فناوری اطلاعات خبر داد.
ب��ه گ��زارش »وط��ن ام��روز« محم��ود 
واعظ��ی، وزیر ارتباطات در حاش��یه همایش 
ط��رح هوش��مند، زیرس��اخت و فرصت های 
س��رمایه گذاری در واکن��ش به حک��م  رهبر 
انقلاب و تبیین 10 وظیفه ش��ورایعالی فضای 
مجازی، گفت: این حکم فصل الخطاب است و 
باید با جدیت برای عملیاتی شدن آنها تلاش 
کنیم که فعالیت شوراهای موازی نیز حتی باید 

تعطیل شود.
وی در پاس��خ به این پرس��ش که در متن 
حکم  تأکید شده فعالیت  ش��وراهای سابق و 
موازی ش��ورایعالی فضای مجازی باید تعطیل 
شود آیا شورایعالی فناوری اطلاعات نیز منحل 
خواهد ش��د، بیان داش��ت: این احتمال وجود 
دارد و برای این منظور جلس��ه تشکیل داده و 

تصمیم گیری خواهیم کرد.
وزیر ارتباطات همچنین درباره تأکید صریح 
رهبری درباره تسریع در راه اندازی شبکه ملی 
اطلاع��ات عنوان ک��رد: راه اندازی این ش��بکه 
اولوی��ت دولت یازدهم بوده و س��رمایه گذاری 
 زی��ادی در آن انجام ش��ده اس��ت و این پروژه 

10 ساله را با جدیت دنبال می کنیم.
ب��ه گفت��ه وی، در دوره جدی��د فعالی��ت 
ش��ورایعالی فضای مجازی بستر خوبی فراهم 
ش��ده که با تعامل بین دستگاه ها و دبیرخانه 
شورا کارهای بزرگی انجام دهیم و تحول بسیار 

بزرگی در راه است.
واعظی در پاسخ به پرسشی درباره احتمال 
تغییر دبی��ر ش��ورایعالی فضای مج��ازی در 
دوره فعالیت جدید این ش��ورا بیان داشت: با 
توجه به حکم جدی��د رهبر انقلاب درباره 10 
مأموریت شورا باید ببینیم چه کسی می تواند 
از عه��ده انجام این مأموریت مهم برای تعامل 
بس��یار نزدیک بی��ن دو طرف )دس��تگاه های 
ذی ربط و مرکز ملی فض��ای مجازی( بر آید و 
تصمیم گیری درباره انتخاب دبیر ش��ورا طبق 

نظر رئیس جمهور است.
وزیر ارتباطات همچنی��ن درباره تأخیر در 
برگزاری جلسات شورایعالی فناوری اطلاعات 
تصریح کرد: در دوره جدید برگزاری جلس��ات 
منظم می ش��ود. دلیل اینکه جلسات با تأخیر 
برگزار شده این اس��ت که دستور کار پخته و 
منظمی وجود نداشت و وقت سران قوه بسیار 
ارزش دارد. وی خاطرنش��ان کرد: با چارچوبی 
که اکنون روشن شده امیدواریم در آینده شاهد 
تعامل بین دستگاه ها و مرکز ملی فضای مجازی 
باش��یم و مرک��ز ملی فضای مج��ازی کانونی 
 ب��رای تصمیم گیری، سیاس��تگذاری، نظارت 

بر برنامه های کلان باشد.
واعظی در پاس��خ به س��وال دیگری درباره 
پیوس��ت فرهنگی تلفن همراه که 2 سال در 
انتظار تصویب در ش��ورایعالی فضای مجازی 
قرار دارد، یادآور شد: برای پیوست فرهنگی از 
یک سال و نیم قبل مشاور گرفته  و پیشنهادی 
را آم��اده کرده ایم که گزارش آن به مرکز ملی 

فضای مجازی ارائه شده است.

  داوود ی��ادگاری، رئی��س مرکز تحقیقات 
بیماری های عفونی و گرمس��یری دانش��گاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی از توزیع واکسن 
آنفلوآن��زا در داروخانه های سراس��ر کش��ور 
خبر داد و گفت: بیم��اران دچار بیماری های 
زمین��ه ای از قبی��ل بیم��اران ری��وی، قلبی، 
دیابتی، س��رطانی، مبتلایان به بیماری های 
نقص ایمنی، بیمارانی که کورتن یا داروهای 
س��رکوب کننده ایمن��ی مص��رف می کنند و 
همچنین افراد بالای 65 س��ال و زنان باردار 
جزو گروه های پرخطری هستند که باید علیه 

ویروس آنفلوآنزا واکسینه شوند.
  ثبت نام غیرحضوری پذیرفته شدگان آزمون 
کارشناسی ارشد س��ال 94 دانشگاه پیام نور از 
17 لغایت 21 ش��هریورماه س��ال جاری انجام 
می شود و پذیرفته شدگان لازم است در مهلت 
اعلام ش��ده با آماده کردن فایل اسکن مدارک 
ثبت نام به س��امانه ثبت نام دانشگاه پیام نور به 
آدرس اینترنت��ی reg.pnu.ac.ir مراجع��ه و 

ثبت نام کنند.
   پیمان سنندجی، مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانی از راه اندازی 2 خط شبانه اتوبوسرانی 
در پایتخ��ت از میدان راه آهن ب��ه میدان امام 
حس��ین)ع( و پایانه جنوب به میدان فردوسی 

خبر داد.

مشاور سازمان سنجش  خبر داد
 اعلام نتایج کنکور 
اواخر هفته جاری

اسامی پذیرفته ش��دگان کنکور سراسری 94 
اواخر هفته جاری اعلام می شود. حسین توکلی، 
مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور به مهر 
گفت: براساس برنامه زمان بندی شده نتایج آزمون 
سراس��ری تا اواخر هفته اعلام می ش��ود. مشاور 
عالی سازمان سنجش آموزش کشور یادآور شد: 
تعداد ۸77 هزار نفر در آزمون سراس��ری ثبت نام 
و 796 هزار نفر در آزمون شرکت کردند که همه 
این افراد مجاز به انتخاب رش��ته شده بودند. وی 
افزود: براس��اس آمار بی��ش از 566 هزار داوطلب 
انتخاب رش��ته خود را تکمی��ل کردند. توکلی با 
اشاره به ظرفیت پذیرش در کنکور سراسری 94 
اظهار داشت: ظرفیت کنکور سراسری سال جاری 
تع��داد 767 هزار و 257 نفر اس��ت که ظرفیت 
پذی��رش در علوم ریاض��ی 2۸0 هزار و 247 نفر، 
 ظرفیت پذی��رش در علوم تجرب��ی 227 هزار و

220 نفر، ظرفیت پذیرش در علوم انس��انی 219 
هزار و 215 نفر، ظرفیت پذیرش در هنر  1۸ هزار 
و 196 نف��ر و ظرفیت پذیرش در زبان 22 هزار و 

۳79 نفر است.

    
 تدوین لایحه نحوه مقابله 

با ریزگردها در پایتخت
مدیر مطالعات و برنامه ریزی خدمات شهری 
و محیط زیست مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر 
تهران از تدوین لایحه نحوه پیشگیری و مقابله با 
ریزگردها در پایتخت، توسط این مرکز خبر داد. 
به گزارش»وطن امروز«، هادی افراسیابی با اعلام 
این خبر گفت: مطابق مصوبه شورای شهر تهران با 
عنوان »مطالعه و بررسی درباره نحوه پیشگیری و 
مقابله با ریزگردها در شهر تهران«، مرکز مطالعات 
موظف شد ضمن مطالعه و بررسی این موضوع، با 
همکاری سایر مراجع ذی ربط نسبت به گردآوری 
مطالعات پژوهشی دراین باره اقدام کند. وی افزود: 
در همین راس��تا مقرر ش��د با نظارت کمیسیون 
سلامت و محیط زیست و خدمات شهری شورای 
پایتخت راهکارهای عملی مناسب برای مقابله با 
پدیده ریزگردها در شهر تهران را در قالب لایحه 
تهی��ه و آن را ارائه کند. افراس��یابی تصریح کرد: 
این موضوع علاوه بر طرح و بررس��ی در جلسات 
کارشناس��ی، طی چندین جلس��ه در ش��ورای 
راهبردی محیط زیس��ت با حضور کارشناس��ان 
و مدی��ران س��ازمان حفاظ��ت محیط زیس��ت، 
شرکت کنترل کیفیت هوا، سازمان بوستان ها و 
فضای سبز، س��تاد محیط زیست و توسعه پایدار 
جمع بندی و تحت عن��وان پیش نویس لایحه و 
برنامه اقدام پیش��گیری و مقابله با گرد و غبار در 
ش��هر تهران توسط مرکز مطالعات و برنامه ریزی 
ش��هر تهران تهیه و جهت طی مراحل قانونی به 

شورای اسلامی شهر تهران ارسال شد. 

پلمب 272 کافی نت متخلف 
رئیس پلیس تهران بزرگ از نظارت مس��تمر 
پلیس ب��ر عملک��رد کافی نت ها و پلم��ب 272 
کافی نت متخلف در پایتخت خبر داد. به گزارش 
»وطن امروز«، سردار حسین ساجدی نیا، رئیس 
پلی��س ته��ران بزرگ با اش��اره به اج��رای طرح 
امنیت و آرامش در محلات ش��هر تهران، گفت: 
در پ��ی تخلفات متع��دد و مکرر برخ��ی از این 
واحده��ای صنفی متخلف و همچنین تش��کیل 
پرونده های گوناگون در پلیس فتای تهران بزرگ 
و نیز گزارش های مردمی درباره سوءاستفاده این 
متخلف��ان در کافی نت های غیرمج��از، ماموران 
پلیس تهران بزرگ ضمن اج��رای طرح برخورد 
با کافی نت های غیرمجاز و متخلف از این صنوف 
بازدی��د کردن��د. وی با بیان اینک��ه در این طرح 
مال��کان کافی نت هایی که خلاف مقررات صنفی 
و هنجارهای اجتماعی فعالیت داش��ته باشند، به 
عنوان متخلف ش��ناخته می شوند و واحد صنفی 
آنها پلمب می ش��ود، خاطرنش��ان کرد: طی این 
طرح که از ابتدای س��ال جاری اجرا ش��ده است 
کارشناس��ان پلیس فتا به همراه ماموران نظارت 
ب��ر اماکن عمومی پلیس تهران ب��زرگ 5 هزار و 
2۸0 مرتبه کافی نت ها را مورد بازدید قرار داده اند 
ک��ه در نتیجه 272 کافی ن��ت به خاطر تخلفات 
مالکان آن پلمب ش��د و ۸47 کافی نت دیگر نیز 
اخطاری��ه پلمب دریافت کرده اند. س��اجدی نیا با 
اشاره به کشف ۸هزار حلقه لوح فشرده مبتذل و 
مستهجن از کافی نت های متخلف، بیان داشت: به 
صاحبان تعدادی از واحدهای صنفی بازدیدشده 
نی��ز تذکر لازم داده ش��د. رئیس پلیس پایتخت 
گفت: طرح برخورد با کافی نت های متخلف شهر 
تهران در راستای اجرای طرح آرامش و امنیت در 
محلات شهر تهران و بنا به درخواست خانواده ها 
در دستورکار پلیس تهران بزرگ قرار گرفته است.

فضای مجازی

عل�ی تهرانی فرد: براس��اس طرحی که نایب رئیس 
هیأت مدیره س��ازمان بیمه سلامت از آن خبر داده 
اس��ت، در ص��ورت تصویب و اجرایی ش��دن آن، از 
افرادی که مش��کل مالی ندارن��د و درآمد مالی آنها 
کم نیس��ت، برای بیمه س��لامت مبالغی به عنوان 
سرانه درمان دریافت می شود. در حقیقت در صورت 
تصویب نهایی این طرح پیش��نهادی بیمه سلامت 
برای پولدارها پولی می شود. هر چند طبق اظهارات 
محمدباقر هوشنگی، این موضوع در حال حاضر در 
حد یک طرح پیشنهادی است، اما این سازمان در 
حال حاضر با مش��کل کمبود منابع مواجه است و 
برای ارائه خدمات به بیمه شدگان باید به فکر تامین 
منابع از راه های گوناگون باشد و این طرح پیشنهادی 
می توان��د یک��ی از گزینه های اصلی ب��رای تامین 
کس��ری منابع از خود بیمه شدگان باشد. این طرح 
پیشنهادی در شرایطی مطرح می شود که از ابتدای 
دولت یازدهم طرح بیمه سلامت را همگان به عنوان 
یک طرح رایگان ش��ناخته اند و با توجه به موضوع 
مهم سلامت مردم، کارشناسان و صاحب نظران  این 
حوزه از رایگان بودن آن اس��تقبال و همواره بر ارائه 
خدمات بیش��تر و بسط و گس��ترش خدمات بیمه 
سلامت برای همه مردم تاکید داشته و دارند، با این 
وجود پولی شدن بخشی از سرانه درمان برای افراد 
دارای توانایی مالی، موضوع رایگان بودن این طرح را 
برای آحاد جامعه اعم از فقیر و غنی  به کلی منتفی 
می کند و خدمات گیرندگان از سازمان بیمه سلامت 
به 2 گروه تقسیم می شوند: )افراد دارای توانایی مالی 
که باید س��رانه درمان خود را بپردازند و افراد فاقد 

توانایی مالی که بیمه برای این گروه رایگان است(

حال پرس��ش اینجاس��ت که اگر ف��رض را بر 
اجرایی ش��دن این پیش��نهاد بگیریم، در وهله اول 
شناس��ایی افراد دارای توانای��ی مالی و در حقیقت 

پولداره��ای جامع��ه از کجا و 
چگونه می خواهد انجام شود؟ 
چه راهکاری برای شناسایی و 
تفکیک دارا و ندار  از بین افراد 
تحت پوشش لحاظ می شود و 
در نهایت آیا اجرایی شدن این 
طرح با اصل و اس��اس مساوی 
و برابر بودن حوزه س��لامت و 
خدم��ات آن برای هم��ه افراد 
جامع��ه اعم از فقی��ر و غنی با 

توجه به اهمیت بحث درمان و سلامت آن در تضاد 
نیست؟ حال باید منتظر ماند  تا پس از اجرایی شدن 

احتمالی این طرح پاسخ این پرسش ها را از مدیران 
حوزه سلامت و بویژه بیمه سلامت ایرانیان جویا شد.

بیمه سلامت رایگان نمی ماند ■
کرده ایم  پیشنهاد  طرحی 
تا افرادی که تمکن مالی دارند 
بخشی از س��رانه درمان خود 
را پرداخ��ت کنند. محمدباقر 
نایب رئی��س  هوش��نگی، 
هیأت مدی��ره س��ازمان بیمه 
س��لامت با بی��ان این مطلب 
افزود: بیم��ه همگانی رایگان 
ایرانیان از س��ال گذش��ته در 
دس��تور کار س��ازمان بیم��ه 
س��لامت قرار گرفت و تاکنون بیش از 10 میلیون 
و 500 هزار نفر بیمه ش��ده اند اما قصد داریم بیمه 

این افراد را س��ازماندهی کنیم که در این باره نیز 
اقدامات کارشناس��ی لازم انجام ش��ده و در حال 
رایزنی با دولت و متخصصان امر هس��تیم. وی به 
مهر تاکید ک��رد: پیش��نهادهای گوناگونی درباره 
سازماندهی بیمه سلامت همگانی ایرانیان ارائه شده 
که هم اکنون در حال رصد آنها هستیم و بزودی به 

نتیجه قطعی می رسیم.
نایب رئیس هیأت مدیره س��ازمان بیمه سلامت 
با اش��اره به اینکه در حال حاضر مبلغ سرانه درمان 
21 هزار تومان است، گفت: قصد داریم پس از انجام 
کارهای کارشناس��ی و بررسی های لازم افرادی که 
از لحاظ مالی مش��کلی ندارند و درآمد ماهانه آنها 
کم نیست، بخشی از سرانه درمان بیمه همگانی را 
پرداخت کنند. به گفته هوشنگی، مابقی افرادی که 
مشکل مالی دارند همچنان می توانند تحت پوشش 
رای��گان بیمه س��لامت قرار گرفت��ه و از خدمات و 

تسهیلات درمانی بهره مند شوند.
جیب خالی سازمان بیمه سلامت ■

وی به کمبود منابع سازمان بیمه سلامت اشاره 
کرد و افزود: در حال حاضر با مشکل کمبود منابع 
مواجه هستیم. برای ارائه خدمات به بیمه شدگان، 
اما رئیس جمه��ور و دولت قول مس��اعد برای رفع 

مشکلات سازمان در جهت کمبود منابع داده اند.
به گفته هوشنگی، یکی از راه هایی که می توانیم 
تا حدودی مش��کل کمبود منابع سازمان را جبران 
کنیم، طرح پرداخت بخشی از سرانه درمان از سوی 
افرادی است که تمکن مالی دارند که البته این طرح 
هن��وز به تصویب نهایی نرس��یده و در حال رایزنی 

دراین باره هستیم. 

ارائه یک طرح پیشنهادی برای گرفتن سرانه درمان از برخی اقشار جامعه

بیمه سلامت برای پولدارها شاید پولی شود!
آزمون

کوتاه و گویا

نایب رئی�س  ک�ه  براس�اس طرح�ی 
هیأت مدی�ره س�ازمان بیمه س�لامت 
از آن خب�ر داده اس�ت،  از افرادی که 
مشکل مالی ندارند، برای بیمه سلامت 
مبالغی به عنوان سرانه درمان دریافت 
می شود. در حقیقت در صورت تصویب 
نهای�ی این ط�رح پیش�نهادی بیمه 

سلامت برای پولدارها پولی می شود

پلیس

هشدار رئیس پلیس راهور ناجا

تصادفات جان 370 نفر را در 14 روز گرفت
واکنش نمایندگان به اظهارات مولاوردی

انتقاد از  آمارهای معاون زنان رئیس جمهور
گروه اجتماعی: رئیس پلیس راهور 
ناجا با اشاره به مرگ ۳70 تن سر 
صحنه تصادفات در ش��هریورماه امسال، از افزایش 
تلفات جرحی خبر داد. به گزارش مهر، سردار تقی 
مهری، رئیس پلیس راهور ناجا با اش��اره به مرگ 
۳70 تن بر س��ر صحنه تصادفات در ش��هریورماه 

امسال، گفت: با وجود کاهش 
5 درصدی مسافرت ها، شمار 
تلف��ات جرح��ی ۳ درص��د و 
افزایش  مجروحان 6 درص��د 
یافت. وی  خاطرنش��ان کرد: 
برابر آماره��ا، 56 درصد علل 

شکل گیری تصادفات در ش��هریورماه سال جاری، 
سواری ها و 22 درصد موتوسیکلت ها بوده اند.

مه��ری  با اش��اره ب��ه اینکه انح��راف به چپ، 
تخطی از س��رعت مطمئنه،  نداشتن توجه به جلو 
و عدم رعایت حق تقدم بیشترین عوامل شکل گیری 
حوادث رانندگی در ش��هریورماه امسال بوده است، 
بیان داشت: 45 درصد حوادث رانندگی در این مدت 

 بین ساعات 12 ظهر تا 20 ش��ب رخ داده است و
62 درص��د آن نی��ز در محورهای اصل��ی به وقوع 
پیوس��ته اس��ت. رئیس پلیس راهور ناجا در ادامه 
 با اش��اره به اینکه در ش��هریورماه س��ال گذش��ته 
۳۳ درصد تصادفات رانندگ��ی به صورت واژگونی 
خودرو رخ داده اس��ت، افزود: این میزان در 14 روز 
نخست شهریورماه امسال با 5 
درصد افزای��ش، به ۳۸ درصد 
رس��ید که این امر هش��داری 

جدی برای رانندگان است.
س��ردار مهری با تاکید بر 
اینکه هر چه به روزهای پایانی 
شهریورماه نزدیک می شویم، بر حجم سفرها و پیرو 
آن، بار ترافیک افزوده می ش��ود، عنوان کرد: بر این 
اساس توصیه می کنیم رانندگان با صبر و حوصله 
و پرهیز از ش��تاب و عجله، رانندگی کنند؛ در عین 
حال با توجه به ظرفیت محدود ترددهای جاده ای، 
حداقل 2 تا ۳ برابر زمان عادی را برای س��فر خود 

در نظر بگیرند.

گروه اجتماع�ی: نماینده مجلس 
شورای اسلامی از اعلام آمارهای 
غیررس��می کاهش س��ن اعتیاد دختران از سوی 

معاون امور زنان رئیس جمهور انتقاد کرد.
 زهره طبیب زاده نوری، نماینده مجلس شورای 
اس��لامی گفت: معاون امور زنان ریاست جمهوری 

باره��ا در اظهارات خود مطرح 
کرده اس��ت ک��ه هن��وز آمار 
درس��تی درباره همه مس��ائل 
زن��ان اع��م از اعتی��اد، زن��ان 
سرپرس��ت خانوار و آمارهای 
دیگر به تحقیق نداریم بنابراین 

ایش��ان هم اطمینان چندانی ب��ه اطلاعاتی که به 
دس��تش رس��یده اس��ت به عنوان یک کار آماری 
دقیق ندارد. وی به فارس عنوان کرد: بنابراین بیان 
گزارش هایی که پیامدهای سیاسی و اجتماعی برای 
کشور دارد در یک تریبون مانند صداوسیما وقتی 
متکی به آمار قطعی نباشد کار پسندیده ای نیست 
به جهت اینکه اذهان عمومی را نسبت به موضوعی 

که ممکن اس��ت قطعیتی درباره آن وجود نداشته 
باشد، نگران می کند.

طبیب زاده تصریح کرد: تبدیل کردن موضوعی 
که یک مش��کل عمومی و فراگیر نیس��ت به یک 
مش��کل عمومی و طرح ک��ردن آن از یک تریبون 
عمومی، خارج از تدبیر و درایت آن مسؤول است که 
در امور زنان اظهارنظر می کند 
و باید متکی بر آمارهای قطعی 
و متقن و یک آمار فراگیر و در 
عین ح��ال متوجه بازتاب این 

اطلاعات در جامعه باشد.
این نماینده مجلس شورای 
اس��لامی خاطرنش��ان کرد: اگر تمام این آمارها در 
سال های گذش��ته افزایش داشته باشد دال بر زیر 
سوال بردن عملکرد مسؤول امور زنان است وقتی 
بودجه معاونت امور زن��ان یک باره بیش از 2 برابر 
افزای��ش پیدا می کند باید بیان کنن��د با توجه به 
این افزایش بودجه برای معضلات مطرح شده چه 

کارهایی انجام داده اند.

زنانآژیر
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آوای شهر

گروه اجتماعی: ماهواره شریف  ست 
حاصل ت��لاش 5 س��اله بیش از 
100 نفر از دانشجویان، دانش آموختگان و استادان 
دانشگاه صنعتی شریف است که با وجود آماده بودن 
هنوز دستور پرتاب آن صادر نشده است و مدیران 
هر بار دلیلی برای توق��ف پرتاب این ماهواره بیان 
می کنند. توقف شتاب علمی کشور در دولت یازدهم 
مساله ای غیرقابل انکار است که به عقیده بسیاری از 
کارشناسان علمی به دلیل ورود حاشیه های سیاسی 

به دانشگاه ها رخ داده است.
ماهواره های دانشجویی روی زمین ■

به گزارش ف��ارس، توقف پرت��اب ماهواره های 
دانش��جویی نیز یکی از مس��ائلی اس��ت که در 2 
س��ال گذشته رخ داده اس��ت به طوری که در این 
2 س��ال هیچ یک از ماهواره های دانشجویی حتی 
ماهواره هایی که آماده پرتاب هستند پرتاب نشدند و 
هربار یک دلیل برای پرتاب نشدن ماهواره ها مطرح 
می شود اما کارشناس��ان علمی کشور دلیل آن را 
مسائل سیاسی می دانند. یکی از ماهواره های آماده 
پرتاب، ماهواره دانش��جویی دانشگاه شریف است. 
زحمات 5 س��اله نخبگان ایرانی که حالا فراموش 
شده و در گوش��ه ای خاک می خورد. پژوهشگران 
دانشگاه صنعتی ش��ریف پس از طراحی و ساخت 
ماهواره شریف س��ت ق��رار ب��ود در روز 2 آذر ماه 
س��ال 92 در مراس��می این ماهواره را به سازمان 
فضایی ای��ران تحویل دهند که ای��ن برنامه بدون 

اعلام دلیل کنس��ل ش��د و از همانجا موضوع منع 
 پرتاب ماهواره های دانش��جویی به دلایل سیاسی 

مطرح شد.
فناوری پیشتاز شریف ست ■

ماهواره شریف ست یک ماهواره دانشجویی است 
که باید با ماهواره بر بومی سفیر یک B به فضا پرتاب 

شود. این ماهواره کمتر از 50 
کیلوگرمی در مدار لئو و ارتفاع 
۳50 تا 500 کیلومتری قرار 
می گی��رد و وجه تمایز عمده 
ای��ن ماهواره ب��ا ماهواره های 
پرتاب شده قبلی تهیه عکس 
رنگی با قدرت تفکیک بسیار 

بالاس��ت. این ماهواره حاصل زحمات و تلاش های 
بیش از 100 نفر از دانشجویان، دانش آموختگان و 
اعضای هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف است 
که علاوه بر س��نجش از راه دور، می تواند از فاصله 
۳50 تا 500 کیلومتری از بخش های مختلف زمین 
عکس رنگی RGB با دقت کمتر از 10 متر تهیه و 

به ایستگاه زمینی مخابره کند.
انتظار برای دستور پرتاب ■

این ماهواره پاییز 9۳ به سازمان فضایی تحویل 
ش��د و از آن زمان تاکن��ون در انتظار جواب مثبت 
مدیران برای پرتاب است، هر چند بارها وعده هایی 

ب��رای پرتاب ای��ن ماهواره داده ش��د اما همچنان 
شریف ست روی زمین است. پژوهشگران دانشگاه 
صنعتی شریف که چند سال روی پروژه شریف ست 
تحقیق کردند قرار بود این ماهواره را در روز 2 آذر 
ماه سال 92 به سازمان فضایی ایران تحویل دهند 
که مراسم تحویل بدون اعلام دلیل کنسل شد و از   
همان زمان شایعاتی پیرامون 
شریف س��ت به وجود آمد که 
هنوز هم رفع ابهام نشده است. 
حتی روس��تاآزاد، رئیس وقت 
هم  صنعتی شریف  دانش��گاه 
اعلام کرد نمی داند چرا ماهواره 
شریف ست هنوز پرتاب و حتی 

رونمایی هم نشده است.
روس��تاآزاد گفته بود: در ابتدا رفتارهایی درباره 
ماهواره شریف س��ت انجام ش��د که قدری مبهم و 
مشکوک بود و ما هم متوجه نشدیم که پرتاب این 
ماهواره چرا انجام نش��د، حتی رونمایی از آن انجام 
نشد و نگذاشتند که انجام ش��ود. برای ما هم این 
رفتارها مبهم بود. زمانی که ترکان، رئیس سازمان 
فضایی بود، با وی و جانشین ش��ان صحبت کردم 
اما هیچ کدام پاس��خ صریحی در این زمینه ندادند. 
به زبان می گفتند اشکال فنی دارد اما در جلسات 
خصوص��ی که از آنها می پرس��یدیم اش��کال فنی 

ماهواره شریف ست چیست که ما آن را حل کنیم، 
حرفی نداشتند. 

تحولات در سازمان فضایی ■
البته دول��ت یازدهم، تحولاتی را در س��ازمان 
فضایی کش��ور نیز ایجاد کرده است به طوری که 
س��ازمان فضایی زیرمجموع��ه وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات قرار گرفته است.
در همان مقطع جمعی از دانشجویان دانشگاه 
صنعتی ش��ریف نیز اعلام کردند: ب��ا وجود اینکه 
ماهواره بومی»شریف س��ت« آماده پرتاب بوده اما 
پرتاب نمی ش��ود در حالی که ای��ن ماهواره در نوع 
خود، یک ش��اهکار است و در صورت پرتاب اعتبار 
ش��ایانی در س��طح جهان برای تیم دانش��جویی، 
مهندسی و تیم مدیریت پش��تیبان ایجاد خواهد 
کرد. در هر صورت جمهوری اسلامی ایران نهمین 
کشور دنیاست که به طور مستقل موفق به پرتاب 
ماهواره شده  است و این انتظار وجود دارد با پرتاب 
این ماهواره ها افتخارات دیگری به افتخارات علمی 
کش��ور اضافه ش��ود. توقف در پرتاب ماهواره های 
دانشجویی تنها سبب بی انگیزگی دانشجویان کشور 
در تحقیقات علمی می شود و اینکه دلیل توقف ها 
هم سیاسی باشد محیط علمی کشور را دچار ابهام 
می کند که با توجه به تاکیدات رهبر انقلاب بر عدم 
سیاست زدگی دانشگاه ها و پیشرفت علمی کشور، 
مدیران باید سریع تر برای حرکت در حوزه ماهواره ها 

نیز اقدام کنند.

گ�روه اجتماع�ی: قائم مقام رئیس 
کل س��ازمان نظ��ام پرس��تاری 
طرح مباحث��ی نظیر احیای سیس��تم بهیاری به 
 بهانه رف��ع کمبود پرس��تار را توجیه ناپذیر خواند. 
ب��ه گزارش»وطن امروز«، احمد نجاتیان، قائم مقام 
رئیس کل س��ازمان نظام پرس��تاری ب��ا بیان این 
مطلب اظهار داشت: کمبود پرستار موضوعی است 
که همه صاحبنظران پرس��تاری به آن اذعان دارند 
و بنا بر استانداردهای جهانی با کمبود شدید نیروی 
پرستاری در کشور مواجه هس��تیم. وی افزود: اما 
درباره نحوه رفع این کمبود باید مراقبت باش��یم تا 

اس��تانداردهای پرستاری در کش��ور رعایت شود، 
زیرا در چند س��ال گذشته یکی از افتخارات ما این 
بوده  اس��ت که حداقل س��طح ورود به  پرستاری 
در کشور به سطح لیسانس رسیده است و این امر 
جزو افتخارات کش��ور جمهوری اسلامی ایران  در 
س��طح منطقه ای و جهانی  است. قائم مقام رئیس 
کل سازمان نظام پرستاری خاطرنشان کرد: ما جزو 
معدود کش��ورهای دنیا هستیم که دیگر رده ای به 

عنوان بهیاری را به جز در موارد بس��یار محدود در 
بیمارستان های نظامی و کاربردهای نظامی نداریم 
و از چندی��ن س��ال قبل م��دارس بهیاری تعطیل 
ش��ده اند که خ��ود، امتیازی برای  کش��ور و نظام 
سلامت محسوب می شود. وی یادآور شد: متاسفانه 
ام��روزه می بینیم که در م��واردی به بهانه کمبود 
تعداد پرستار، موضوعاتی مثل احیای دوباره بهیاری 
مطرح می شود که از دیدگاه سازمان نظام پرستاری 

این دیدگاه  مردود اس��ت و برای نظام پرستاری به 
هیچ عنوان قابل پذیرش نیست که به  دلیل کمبود 
پرستار، طرح مباحثی مانند احیای بهیاری به میان 
آید. نجاتیان افزود: حتی درباره دوره هایی که وزارت 
بهداشت برگزار می کند که البته بحث های فراوانی 
نیز این روزها پیرامون آن می شود، شورایعالی نظام 
پرس��تاری در مصوبه ای اعلام  ک��رد تربیت بهیار 
در وضعیت فعلی کش��ور ضرورتی ندارد و سازمان 
نظام پرس��تاری عنوان »کمک پرستاری« را برای 
گروه هایی که طی این دوره های کوتاه مدت تربیت 

می شوند، برگزیده است.

لنگر سیاست، ماهواره شریف ست را زمینگیر کرد

قائم مقام  رئیس کل سازمان نظام پرستاری:

احیای دوباره بهیاری از نظر نظام پرستاری مردود است

گزارش 2

سلامت


